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Trei decenii de ParTeneriaT PenTru 
Pace: imPacTul şi evoluţia  
în rePublica moldova
Interviu cu secretarul de stat în domeniul politicii de apărare, 
Valeriu Mija.
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,,abc-ul’’ condiţiei de osTaş
Curioși despre cum decurge primul test de interacțiune cu milităria 
și cum se adaptează viitorii apărători ai Patriei, am mers în 
Batalionul 22 Menținere a Păcii pentru a afla chiar din prima sursă. 

15

n      viaţa militară
sergenţi şi soldaţi ProfesionişTi  
PenTru armaTa naţională
Noul an de instrucție a început promițător pentru Armata 
Națională, în special se arată a fi unul productiv pentru sergenți 
și soldați, întrucât atractivitatea serviciului militar pe contract a 
crescut semnificativ în ultima perioadă, pentru categoria vizată. 
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din isToriile insPiraToare  
ale miliTarilor...
Mai ieri soldați în termen, astăzi militari prin contract – această tranziție 
nu aduce doar schimbare de statut, dar și o evoluție în perspectivă de 
carieră. A fi militar înseamnă să adopți un set de valori care include loia-
litatea față de țară, camaraderia, disciplina și responsabilitatea. 

12

bereTele albasTre  
înTr-o nouă misiune în liban
Contingentul UNIFIL-2 al Armatei Naționale, format din 33 de 
militari profesioniști, a fost detașat în misiunea de menținere 
a păcii din Republica Liban — Forța Interimară a Națiunilor Unite 
din Liban (UNIFIL) pe o perioadă de jumătate de an.

8

JurămânTul miliTar - examenul 
maTuriTăţii şi resPonsabiliTăţii
În fața drapelului de stat și a celor mai dragi ființe din viața lor, 
peste 100 de tineri au jurat credință Republicii Moldova, în cadrul 
ceremoniilor desfășurate în unitățile din garnizoanele Cahul și Chișinău.
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n      cariera militară

exPresia devoTamenTului PenTru PaTrie
În anul 2002 a fost admis la Institutul Militar, actualmente Academia 
Militară „Alexandru cel Bun” (AMFA), însă dorința sa de a îmbrățișa 
cariera în domeniul armelor s-a născut cu mulți ani înainte, grație 
unei fotografii așezată cu grijă într-un dulap din casa bunicului său, 
ce prezenta un ofițer în uniforma de pe vremea țaristă. Privind acea 
imagine încărcată de istorie și sacrificiu, a simțit o chemare profundă 
către armată, stare care i-a devenit, ulterior, pulsul vieții...

18

22 noi burse inTernaţionale  
PenTru viiTorul Tău academic
Și în acest an, absolvenții liceelor din țară care aspiră la cariera militară 
în Armata Națională, dar cu studiere înafara granițelor Republicii Moldo-
va, pot depune dosarul de admitere prin intermediul centrelor militare 
teritoriale, optând pentru unul dintre cele șapte locuri disponibile în 
universitățile din România, Turcia, Grecia și Statele Unite ale Americii.

26
n      sport

miliTarii au disPuTaT Primul Trofeu  
al sParTachiadei
Militarii Armatei Naționale au participat la campionatul Armatei 
Naționale la tenis de masă. Competiția sportivă s-a desfășurat în incinta 
complexului sportiv din cadrul Regimentului Stat Major ,,General de 
brigadă Nicolae Petrică’’. La evenimentul sportiv au participat 13 echipe 
de militari, care au concurat la proba individuală și dublu.

21
n      învăţământ militar

TesTul sesiunii de iarnă
Studenții Academiei Militare a Forțelor Armate ,,Alexandru cel Bun” 
de la ciclul I studii de licență au susținut examenele de pregătire 
profesională în contextul sesiunii de iarnă.

24
n      DraG-on în uniformă

aminTiri de foc
Din drag de cuvinte și conexiunea lor cu mediul militar am ajuns să 
concep acest proiect. „Drag-ON în uniformă” adună la un loc istoria 
și actualitatea, povești și realități, fenomene și oameni. Primul articol 
include apariția, evoluția și utilizarea simbolului în rândul luptătorilor.
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Pentru început ne-am propus să facem claritate vis-a-
vis de acest subiect, explorând în profunzime rolul şi 

importanța Programului „Parteneriat pentru Pace” pen-
tru țara noastră. Analizăm istoria şi evoluția colaborării în 
cadrul PpP, avantajele şi oportunitățile aduse de acest par-
teneriat pentru modernizarea forțelor armate, precum şi 
impactul asupra securității naționale şi regionale, într-un 
interviu realizat cu secretarul de stat în domeniul politicii 
de apărare, Valeriu Mija. 

- Explicați-ne în termeni mai simpli, ce înseamnă 
Parteneriatul pentru Pace?

- Pentru a-l înțelege trebuie să facem o mică retrospec-
tivă istorică, reamintindu-ne de ani ’90, sfârșitul războiului 
rece și declarația de la Roma și Paris a multor state europene, 
prin care s-a decis să se construiască o Europă pașnică, iar 
acest program este o platformă de cooperare între Alianță și 
partenerii săi, în scopul promovării transparenței, controlului 
democratic al forțelor armate, pregătirii pentru dezastre civile 
și alte urgențe, dezvoltării capacității de a lucra împreună, 
inclusiv pentru operații PpP conduse de NATO. Pe parcursul 
dezvoltării s-a dovedit a fi o platformă viabilă și efectivă. 

- De ce a fost nevoie ca Republica Moldova să devi-
nă parte a parteneriatului acum 30 de ani?

- În urma destrămării Uniunii Sovietice, în 1991 Repu-
blica Moldova a devenit independentă. Intrarea în Parte-
neriatul pentru Pace, inițiat de NATO, a fost o modalitate 
pentru Moldova de a consolida securitatea și stabilitatea în 

regiune în contextul schimbărilor politice și geopolitice din 
Europa de Est. De asemenea, acest parteneriat a oferit Mol-
dovei oportunitatea de a coopera cu alte state și organizații 
pentru dezvoltare și reforme militare. Odată cu aderarea 
țării noastre, au început pașii de restabilire a statalității și 
s-a dovedit a fi o decizie corectă.

- Care sunt beneficiile obținute de Republica Mol-
dova participând în mod activ la PpP?

- Aderarea Republicii Moldova la programul respectiv 
a generat beneficii pe diferite ramuri. Pe segment militar, 
putem menționa reforma Armatei Naționale, controlul 
democratic asupra sectorului de apărare, modalitatea de 
planificare a apărării și fortificarea armatei. De aseme-
nea, unul dintre cele mai importante avantaje este că Ar-
mata Națională a devenit un ambasador al securității pe 

coopeRaRe

n La 16 martie, curent, se împlinesc 30 de ani de la aderarea Republicii Moldova la Programul 
„Parteneriat pentru Pace” (PpP), inițiat de alianța NATO imediat după destrămarea Uniunii 
Sovietice, în scopul asigurării stabilității continentului european și dezvoltării unei relații de 
colaborare între statele non-membre NATO cu cele din cadrul alianței. 
În acest context, pe parcursul anului 2024,  
în fiecare număr al revistei militare „Oastea 
Moldovei” vom prezenta o serie de subiecte care 
reflectă contribuția și impactul PpP în contextul 
securității naționale, evoluția cooperării militare 
în cadrul parteneriatului, precum și interviuri 
cu militari despre beneficiile și perspectivele 
colaborării pe acest segment.

Trei decenii de ParTeneriaT PenTru Pace: 
Impactul şI evoluţIa în RepublIca moldova
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Beneficiile PpP pentru  
Republica Moldova

segment militar:
- reforma Armatei Naționale; 
- controlul democratic asupra 

sectorului de apărare; 
- modalitatea de planificare a 

apărării și fortificarea armatei;
- Armata Națională a devenit  

un ambasador al securității  
pe plan internațional, iar 
Republica Moldova - contribuitor 
și furnizor al securității, prin 
posibilitatea de a participa  
la operațiuni internaționale  
de menținere a păcii.

cooperarea prin știință.

inițiativa de integritate.

proiecte sociale:
- distrugerea a circa 

de tone de muniții cu 
termenul expirat, minele 
antipersonal și 

de tone de oxidant melanj, 
care prezenta pericol 
ecologic pentru țară;

- stocarea și nimicierea  
pesticidelor rămase  
din perioada sovietică.

Învățământ
- ofertele de educație și studii 

destinate universităților din țară, 
inclusiv Academiei Militare  
a Forțelor Armate  
„Alexandru cel Bun”.

20
380
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plan internațional, iar Republica Moldova - contribuitor 
și furnizor al securității prin posibilitatea de a participa la 
operațiuni internaționale de menținere a păcii. 

Alianța Nord-Atlantică nu este una clasică militară, 
cum o înțelege o parte a populației, ci este o alianță poli-
tico-militară, care promovează stabilitatea și pacea. Ast-
fel, grație PpP, ni se oferă dimensiunea „Cooperarea prin 
știință”, adică promovarea anumitor proiecte în interesul 
Republicii Moldova și întregului spațiu. O altă dimensiune 
este Inițiativa de integritate, prin intermediul căreia primim 
asistență pentru a construi instituții integre, a implementa 
programele anticorupție și de reziliență. În aceeași ordine 
de idei trebuie să menționez și proiectele sociale. Cu sus-
ţinerea alianței, Republica Moldova a distrus circa 20 de 
tone de muniții cu termenul expirat, minele antipersonal și 
380 de tone de oxidant melanj care prezenta pericol ecologic 
pentru țara noastră. Prin intermediul PpP, noi am bene-
ficiat de un proiect costisitor cu suportul căruia am stocat 
și nimicit pesticidele rămase din perioada sovietică. Nu 
trebuie trecute cu vederea nici ofertele de educație și studii, 

destinate universităților din țară, inclusiv Academiei Mili-
tare a Forțelor Armate „Alexandru cel Bun”, desfășurate în 
concordanță cu standardele Convenției de la Bologna. 

- Cum influențează colaborarea în cadrul PpP, 
capacitățile militare ale statului nostru? 

- Pe parcursul a 30 de ani, Parteneriatul pentru Pace a 
evoluat și el, devenind unul mai specializat și ţintind exact 
necesităţile partenerilor. Dincolo de acest parteneriat din 
care fac parte 58 de state, există și alte 3 inițiative ( Inițiativa 
de la Istanbul, Inițiativa Mediterană și Inițiativa Globală), 
iar Republica Moldova alege prin intermediul planului in-
dividual al parteneriatului, ce să dezvolte cu partenerii și 
NATO. În acest context, armata a beneficiat de sprijin în 
modernizarea și reformarea instituțiilor sale militare.

- Ce programe de instruire militară ne oferă țările 
partenere prin intermediul PpP și cum contribuie aces-
tea la sporirea competențelor personalului militar? 

- Instruirea militară cuprinde trei dimensiuni. Prima 
vizează inițiativa de consolidare a studiilor (oferă posibili-

tatea standardizării studiilor militare din țara 
noastră conform normelor existente în spațiul 
european), a doua – cursurile de perfecționare 
în școlile NATO și cea de a treia – instruirea 
militarilor pentru perfectizarea capabilităților 
de a participa în diferite misiuni, antrena-
mente sau exerciții, având ca scop dezvoltarea 
interoperabilității. În cadrul Parteneriatului 
pentru Pace au fost fondate centre certificate la 
nivel de ONU  pentru pregătirea misiunilor de 
menținerea a păcii. Ulterior, și experții noștri 
au creat unul similar în RM, prin intermediul 
căruia se instruiesc militarii ce urmează a fi 
detașați. 

- Grație parteneriatului, Armata Naţio-
nală participă la diferite exerciții militare. 
Care sunt acestea și cum contribuie la con-
solidarea interoperabilității între armatele 
partenere?

- Conducerea Armatei Naționale dezvoltă 
planul de perfecționare a unităților pe termen 
lung și scurt. Datorită acestuia, Ministerul Apă-
rării stabilește ce fel de exerciții se pot organiza 
pentru atingerea scopului. Unele din ele sunt pe 
linie bilaterală, însă cele mai multe se includ în 
programul NATO. Aceste antrenamente au ca 
obiectiv sporirea interoperabilității între parte-
neri și alianță, având ca țel interacționarea în 
operațiuni de criză și nu se referă la apărare 
colectivă. Fiecare exercițiu are un scenariu și 

Parteneriatul pentru Pace (PpP) este un program de cooperare 
bilaterală practică între NATO și țările partenere individuale din 
zona euro-atlantică. Include următoarele 19 țări partenere: 

Armenia, Austria, Azerbaidjan, Belarus1, bosnia și Herțegovina, 
georgia, irlanda, Kazahstan, republica Kârgâză, malta, 
republica moldova, rusia1, serbia, suedia2, elveția, 
tadjikistan, turkmenistan, ucraina, uzbekistan.

1  Parteneriatele NATO cu Belarus și Rusia sunt în prezent suspendate în urma deciziilor 
Consiliului Atlanticului de Nord legate de mediul de securitate.

2 Suedia este un invitat NATO. Acesta se va alătura Alianței ca membru cu drepturi 
depline odată ce toate statele membre actuale vor ratifica Protocolul său de aderare 
conform procedurilor lor naționale.

Sursa: https://www.nato.int/cps/en/natohq/topics_84336.htm

coopeRaRe
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este un element de simulare. Avem exerciții de stat major; 
pentru apărarea cibernetică; destinate pregătirilor pentru 
operațiuni de menținere a păcii; sau situații de criză. 

- În ce mod PpP sprijină eforturile de modernizare 
a echipamentelor militare și de adaptare la standardele 
internaționale?

- În 2014 a fost lansată inițiativa de Consolidare a 
Capacității de Apărare (DCBI), la care Republica Moldova 
a aderat, prin două faze, un an mai târziu. Prima a cu-
prins perfecționarea cadrului legal de planificare a apără-
rii, conform standardelor unui stat cu control democratic 
și transparență și cea de a doua – planul de moderniza-
re. NATO oferă o umbrelă targetată pentru ca noi, în ca-
drul PpP, să avem un plan clar vizibil de modernizare a 
capabilităților. El este divizat în mai multe categorii, însă 
conform unei hotărâri de Guvern, rămân confidențiale. Mi-
nisterul Apărării periodic informează parlamentul cu pri-
vire la progresul realizat în acest sens. Am lucrat cu experții 
partenerilor și Alianței Nord-Atlantice și am stabilit expres 
cum și în ce direcție putem mai efectiv să modernizăm 
unitățile militare ale Armatei Naționale. 

- Prin intermediul acestui program, militarii Arma-
tei Naționale sunt evaluați anual, conform Conceptului 
OCC. Cum se desfășoară procesul în cauză și care sunt 
criteriile pentru certificarea capacităților operaționale?

- Republica Moldova, în 2007, a aderat la încă o 
inițiativă lansată în cadrul Programului Parteneriat pen-
tru Pace – Conceptul Capabilităților Operaționale (OCC). 
Acest mecanism prevede că statul nostru se oferă să pregă-
tească anumite unități pentru participarea în operațiuni de 
menținere a păcii sau situații de crize internaționale. Eva-
luarea este înfăptuită de experți naționali și internaționali 

și cuprinde două aspecte: unu - monitorizarea atingerii ni-
velului de interoperabilitate a unității evaluate și doi - cât 
de înzestrată este unitatea conform standardelor, astfel încât 
aceste capabilități să fie interoperabile cu unitățile din zona 
operațiunii de menținere a păcii sau a celei de criză.

- Care sunt cele mai recente inițiative și evoluții în 
domeniul militar național în cadrul PpP și cum se re-
flectă acestea asupra securității și stabilității regionale?

- Specialiștii din Ministerul Apărării s-au axat pro-
fund pe faza numărului doi a inițiativei de sporire a 
capabilităților de apărare. Este vorba despre angajamentul 
instituției: planificarea apărării, standardizarea logisticii și 
a instruirii, dezvoltarea integrității, lansarea programului 
de pregătire a funcționarilor publici din alte structuri pen-
tru sectorul de apărare, dezvoltarea corpului de sergenți, 
fortificarea sistemului de securitate cibernetică la nivel 
național, fortificarea capabilităților antiterorism și fortifi-
carea comunicării strategice.

- Cum a evoluat PpP în trei decenii de la creare?
- Din 1994 Parteneriatul pentru Pace a suferit mai mul-

te evoluții și transformări pentru a răspunde la schimbările 
din peisajul de securitate globală. Acesta a evoluat într-un 
cadru mai amplu și mai flexibil, adaptându-se la noile 
realități ale securității globale și consolidând cooperarea în-
tre statele partenere pentru a face față provocărilor comune 
într-un mediu geopolitic în continuă schimbare. Principalul 
obiectiv al cooperării NATO cu Republica Moldova este de 
a sprijini eforturile țării de a-și reforma și moderniza struc-
turile și instituțiile de apărare și securitate.

- Vă mulțumesc pentru interviu!

Steluța MoScalcIuc

instruirea militară 
Instruirea militară cuprinde trei dimensiuni: 

inițiativa de consolidare a studiilor (oferă • 
posibilitatea standardizării studiilor 
militare din țara noastră conform 
normelor existente în spațiul european), 
cursurile de perfecționare în școlile NATO; • 
instruirea militarilor pentru perfectizarea • 
capabilităților de a participa în diferite 
misiuni, antrenamente sau exerciții, având 
ca scop dezvoltarea interoperabilității.



8 Oastea Moldovei

bereTele albasTre  
înTr-o nouă misiune în liban

n  contingentul uniFil-2 al armatei naționale, format din 33 de militari profesionişti, 
a fost detașat în misiunea de menținere a păcii din republica liban — Forța interimară 
a națiunilor unite din liban (uniFil) pe o perioadă de jumătate de an. evenimentul 
a constituit o premieră pentru armata naţională, deoarece în cadrul contingentului 
detaşat în misiune vor participa şi trei femei. 

coopeRaRe
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Cu acest prilej, pe platoul taberei militare 142 a fost 
organizată ceremonia de detaşare a militarilor, la 

care a participat ministrul Apărării, Anatolie Nosatîi, am-
basadorul italiei la Chişinău, E. S. Lorenzo Tomassoni, co-
ordonatorul rezident ONu în Republica Moldova, Simon 
Springett, preşedintele Comisiei securitate naţională, apă-
rare şi ordine publică, Lilian Carp, reprezentanții Comisiei 
permanente comune a Camerei Deputaţilor şi Senatului 
în domeniul securităţii naţionale din Parlamentul Români-
ei, ataşați militari, precum şi rudele militarilor.

Anatolie Nosatîi a declarat  că uNiFiL este prima mi-
siune ONu la care Republica Moldova participă  cu con-
tingente de militari instruiți complet conform standardele 
internaționale, care vor activa în aria de responsabilitate 
a comandamentului forțelor italiene, la fel ca şi în misiu-
nea KFOR din Kosovo. „Le mulțumim colegilor noștri ita-
lieni pentru posibilitatea de a contribui la menținerea păcii 
și securității internaționale. Sunt ferm convins că pacificatorii 
moldoveni sunt bine pregătiți și interoperabili cu militarii din 
alte armate și vor reveni acasă cu o experiență bună acumu-
lată în teatrul de operații”, a declarat ministrul Apărării.

Militarii din cadrul contingentului au fost instruiţi la 
Baza militară de instruire a Armatei Naționale. În context, 
comandantul contingentului, căpitanul Maxim Dmitriev, 
afirmă că antrenamentele au inclus un şir de şedinţe teo-
retice, cât şi practice, bazate pe scenarii specifice teatrelor 
de operații internaționale. „Toate scopurile instruirii au fost 
realizate în volum deplin. Cei 33 de militari vor activa în 
componența contingentului italian și vor asigura stabilitatea 
în regiune și protecția obiectivelor importante, precum paza 
și apărara unei baze militare sub egida ONU. Militarii, în pri-
mul rând,  trebuie să cunoască domeniul de menţinere a păcii 
și toate particularităţile specifice misiunii date. Odată ajunși 
în Liban, vom purta cu mândrie drapelul ţării așa cum de 
fiecare dată au făcut-o militarii Armatei Naţionale”.

Printre femeile care vor participa în misiunea din 
Liban este şi sergentul clasa i, Natalia Chiper, care ne-a 
precizat că această etapă reprezintă o treaptă calitativă în 
cariera sa: „Sunt foarte mândră să plec în misiune, fiind 
printre primele femei militare ale Armatei Naţionale care 
vor reprezenta ţara într-un asemenea teatru de operaţii. 
Am emoţii deosebite, deoarece demult optez pentru partici-
pare în calitate de militar în contingentul UNIFIL. Aproxi-
mativ jumătate de an ne-am pregătit pentru misiune, fiind 
ghidaţi de o echipă de instructori, care ne-au oferit cunoș-
tinţe utile ce le vom utiliza eficient în misiune. În final, sper 
să ajungem cu bine acolo, să îndeplinim misiunea și să ne 
întoarcem sănătoși și binedispuși acasă”.

Sergentul clasa ii, Tatiana Tiosa, participă pentru prima 
dată într-o misiune internaţională. În timpul unui scurt in-
terviu realizat de jurnaliştii militari, ea a specificat că doreşte 
să-şi continue cariera optând pentru diverse misiuni şi cur-
suri de specialitate, care vor spori nivelul de pregătire mili-
tară şi vor aduce noi posibilităţi pentru Armata Naţională. 
„Am emoţii de bucurie pentru că avem o echipă formidabilă 
și o instruire calitativă. Alături de mine a fost familia, soţul și 
copilul meu, care sunt mândri de mine și mereu mă motivea-
ză cu energii pozitive. În timpul tragerilor și antrenamentelor 
desfășurate în câmp, am demonstrat toate abilităţile căpătate 
și pe care le vom folosi în misiune. Am ales să plec în Liban, 
deoarece, militarii trebuie să-și întărească cunoștinţele într-o 
asemenea misiune de menţinere a păcii la nivel internațional. 
Este extraordinar să fii femeie între bărbaţi, deoarece dacă 
noi putem îndeplini misiunea în rând cu ei, înseamnă că și 
noi suntem puternice și putem înfrunta orice provocare”.

Alături de colegii săi din contingent, sergentul clasa i, 
Dumitru Stafii, a subliniat că este gata să exercite obligaţiu-
nile funcţionale care le va avea în misiune: „Am emoţii po-
zitive. În timpul instruirii practice am executat diverse exer-
ciţii tactice împreună cu echipa, iar datorită unei pregătiri 
calitative, avem și rezultate bune. Un militar care pleacă în 
misiunea UNIFIL trebuie să cunoască istoria și cultura ţării 
în care îndeplinește misiunea, specificul de relief, limba vor-
bită de băștinași, dreptul internaţional umanitar și, desigur, 
pregătirea militară să fie la o treaptă corespunzătoare. Pentru 
mine această misiune reprezintă o mare oportunitate de acu-
mulare a experienţă. Cei apropiaţi mă susţin în decizia mea 
și doresc să mă întorc cu bine acasă”.

Având experienţă în misiunea de menţinere a păcii 
KFOR din Kosovo, sergentul clasa i, ivan Cojocari, ne-a co-
municat că va folosi şi va implementa propriile cunoştințe  
în misiunea din Liban. „Această misiune se diferenţiază 
printr-o serie de aspecte, la fel și antrenamentele au fost di-
ferite pentru un asemenea teatru de operaţii. Am făcut faţă 
tuturor etapelor instruirii și sunt încrezut că voi face faţă tu-
turor sarcinilor din misiunea UNIFIL-2”. 

Decizia de detaşare în operația uNiFiL a fost aproba-
tă de Parlamentul Republicii Moldova în luna noiembrie, 
2021. Primul contingent de pacificatori moldoveni a ple-
cat în misiunea de menținere a păcii din Republica Liban 
în luna februarie, 2023, unde au activat şase luni. 

locotenent andrei GHERVaS
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noul an de instrucție a început 
promiţător pentru armata națională, în 

special se arată a fi unul productiv pentru 
sergenți și soldați, întrucât atractivitatea 

serviciului militar pe contract a crescut 
semnificativ în ultima perioadă, 

pentru categoria vizată. În acest sens, 
conducerea armatei a inițiat politici care 

permit sporirea calității vieții corpului 
de sergenți și soldați, fiind considerat 

coloana vertebrală a structurii de forță. 
mai exact, primii pași importanți au 
fost realizați în 2018 prin elaborarea 
proiectului care prevede dezvoltarea 

acestei clase indispensabile, iar datorită 
colaborării cu parteneri din lituania, 

cehia, românia, elveția și slovenia, astăzi 
armata națională se bucură de sergenți 

și soldați profesioniști. 
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Potrivit, sergentului principal al Armatei Naţionale, 
Andrei Cojocaru, pe lângă faptul că beneficiază de 

oportunități care îi ajută să acceadă pe scara ierarhică, ul-
tima noutate bună pentru această verigă fundamentală a 
armatei a fost majorarea salariului, începând cu luna de-
cembrie a anului trecut. Este vorba despre ajustarea Legii 
270/2018 privind sistemul unitar de salarizare în sectorul bu-
getar. Astfel, pentru efectivul de sergenți şi soldați a fost cre-
at un sistem motivațional care să permită profesionalizarea 
acestora: „Până la aprobarea acestor modificări, clasa maxi-
mă de salarizare pentru efectivul în cauză era 52, acum, însă, 
dacă persoana urmează o carieră deplină, un sergent profe-
sionist poate să ajungă la clasa de salarizare 87-90. În urma 
modificării s-a creat o suprapunere cu salarizarea corpului de 
ofițeri. Solda unui începător ar fi de 9000 de lei”. Specialistul 
a mai precizat că, remunerarea lunară se stabileşte în baza 
mai multor criterii, printre care experiența acumulată, nive-
lul studiilor şi funcția deținută. Totodată, a specificat că în 
ultimii ani, se observă şi oportunități relativ mult mai mari 
decât au fost anterior. „Începând cu studierea limbilor străi-
ne, instruirea la diferite programe de perfecționare organizate 
în Republica Moldova, și peste hotare, până la participarea în 
misiuni de menținere a păcii”, a enumerat sergentul princi-
pal Cojocaru.  

Efectivul de sergenți şi soldați din Armata Națională 
poate fi pregătit, atât la cursurile de carieră naționale şi 
internaționale, cât şi la cele de specialitate din țară. Pe par-
cursul anului 2023 au beneficiat de instruire peste 100 de 
persoane. Printre cei care s-au bucurat de această facilitate 
este şi Mihai Botezatu, sergentul principal al Regimentului 
de Stat Major „General de brigadă Nicolae Petrică”. Tânărul 
a îmbrăcat ținuta de instrucție din anul 2017, iar în acest 
răstimp a avut oportunitatea de a lua parte la diverse cursuri 
şi exerciții. „Cariera în domeniul armelor nu este una ușoară, 
dar oferă posibilităţi să-ți dezvolţi calitățile de lider la orice 
etapă. Fiecare militar, femeie sau bărbat, este un comandant 
cu subalterni și el necesită să fie instruit la nivel de conducă-
tor. Am absolvit Cursul pentru sergenți nivelul I, apoi Cursul 
de nivelul II. Tot în experiența mea se înscrie și participarea 
în misiunea de pacificare KFOR, din 2021. Într-adevăr, în ul-
timii ani se observă sporirea calității vieții militarilor  pentru 
nivelul de soldat și sergent în Armata Națională, în special, 
prin majorarea salariilor. Evident, sunt sigur că este loc de 
mai bine”, ne-a mărturisit sergent clasa iii Mihai Botezatu.  

un alt angajat gradat din aceeaşi categorie care se bucu-
ră de facilitățile şi politicile inițiate în cadrul programului 
de dezvoltare menționat mai sus, este şi soldat clasa i, ionel 
Doboş. După participarea sa la Cursul de lideri, a ales să 
rămână în Academia Militară ,,Alexandru cel Bun” în cali-
tate de instructor, la Centrul de pregătire al sergenților. „Am 
urmat Cursul de lideri nivelul de bază, iar la finalizare am 
primit oferta de a rămâne în calitate de instructor acolo. Mi-a 
plăcut să învăț sergenții cum să lucreze cu efectivul, să parti-
cipe la cursuri, să comunice și să meargă înainte indiferent de 
obstacole. Această experiență mi-a dezvoltat responsabilita-
tea și comunicarea. În anul curent tind la mai multe instruiri 
și misiuni”, ne-a spus ionel Doboş.

Mulțumit şi încântat de cele adunate în jurnalul carie-
rei sale este şi sergent clasa ii, Gheorghe Sprânceană, din 
Brigada ,,Ştefan cel Mare”. Acesta şi-a legat destinul de ar-
mată acum mai bine de 16 ani, după îndeplinirea datori-
ei față de țară timp de douăsprezece luni. ulterior, a ales 
să activeze şi în calitate de militar prin contract, iar astăzi 
se mândreşte cu participarea la trei misiuni de pacificare: 
două în Kosovo şi una în Republica Libaneză. „Experiența 
căpătată este una destul de importantă și diferită de la mi-
siune la misiune, de la exercițiu la exercițiu. Am fost inte-
roperoperabili alături de colegii străini - practică pe care 
o vom putea aplica la noi în armată. Comparativ cu anii 
precedenți, acum avem mai multe șanse de creștere, inclusiv, 
un avantaj este și majorarea salariilor”, a completat sergent 
clasa ii, Gheorghe Sprânceană.

Chiar dacă soldații şi sergenții se pot bucura de multe 
beneficii, pe lângă remunerarea motivantă în raport cu per-
formantele înregistrate, sergentul principal Andrei Cojoca-
ru ne-a mai vorbit despre locuri vacante ce aşteaptă titulari 
dornici să vină la apărare: „Armata Națională trebuie să-și 
dezvolte politicile de recrutare și menținere a efectivului în ser-
viciul militar, reformă care necesită efort și timp îndelungat”.  

De menționat, că dezvoltarea corpului de sergenți şi 
soldați este o prioritate a Armatei Naționale, iar prin inter-
mediul programelor de formare şi instruire, se urmăreşte 
creşterea competențelor şi abilităților acestei categorii de 
militari, profesionalizarea Armatei Naționale şi sporirea 
interoperabilității cu armatele statelor partenere. 

locotenent major Tatiana BaRIȚcHII

sergenţi şi soldaţi ProfesionişTi 
PenTru armaTa naţională

vIaţa mIlItaRă
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n Mai ieri soldați în termen, astăzi militari prin contract – această tranziție nu aduce doar 
schimbare de statut, dar și o evoluție în perspectivă de carieră. A fi militar înseamnă să adopți 
un set de valori care include loialitatea față de țară, camaraderia, disciplina și responsabilitatea. 
Ei s-au încadrat perfect în categoria respectivă și au ales să semneze contracte cu Armata 
Națională. Milităria i-a captivat prin complexitatea sa, dar și pentru că angajații gradați au 
oportunitatea de a se profesionaliza în domeniul ales, de a acumula experiență și de a contribui 
semnificativ la dezvoltarea structurii de apărare și securitate.  

din isToriile insPiraToare  
ale miliTarilor...

„am o pasiunea aparte 
pentru tehnica militară”
Alexandru Chiriac este unul dintre soldații care în a 11-a 

lună de cătănie a decis să se angajeze în Brigada 2 infanterie 
Motorizată, unitate unde a şi deprins bazele artei militare. 
La patru luni distanță, Alexandru mi-a împărtăşit din scur-
ta, dar extrem de importantă experiență a sa: „Primul ordin 
de incorporare l-am primit la 18 ani, dar m-am simțit încă 
nepregătit pentru acest pas important. Trei ani mai târziu, a 
mai venit acasă o scrisoare, pe care am pus-o în rucsac și ple-
cat-am cu ea la Centrul Militar Teritorial. Deja trecusem de 
pragul incertitudinii, devenisem încrezut în forțele proprii și 
conștient de ceea ce urmează să fac. Părinții m-au susținut... 
tata îndeosebi. De fapt, el încă din copilărie mi-a insuflat gân-
dul de a merge la cătănie. Din cauza unei mici probleme de 
sănătate, tata nu a avut oportunitate de a face militărie, dar 
mereu a simțit un respect aparte pentru oamenii în uniformă 
și domeniul lor de activitate. De fiecare dată când discutam 
cu el mă îndemna să rămân prin contract”. 

După încorporare, soldatul clasa ii, Alexandru Chiriac 
a fost detaşat la Cursul de pregătire inițială, desfăşurat la 
Centrul de instruire al Armatei Naționale de la Bulboa-
ca. Acolo a însuşit pregătirea tactică, instrucția de front, 
regulamentele militare, pregătirea fizică şi alte discipline. 
„M-am adaptat destul de ușor mediului cazon. Depuneam 
străduință maximă pentru a însuși tot materialul oferit de 
superiori, adevărați profesioniști care urmăreau un singur 
scop – să devenim militari bine pregătiți. În tot această peri-
oadă m-am bucurat nu doar de susținerea familiei de acasă, 
dar și a celei din armată. Într-o oarecare măsură și ei (supe-
riorii) m-au determinat să semnez contractul de angajare. 

Studiile de mecanic auto obținute după finalizarea liceului, 
îmi prind bine aici. Am o pasiune aparte pentru tehnica 
militară... îmi place să o păstrez în cea mai bună stare”, a 
menționat soldatul. 

vIaţa mIlItaRă

Foto simbol 
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În aceeaşi ordine de idei, Alexandru a spus că pentru 
el milităria este mai mult decât un simplu serviciu, fiind o 
călătorie de autodescoperire în care îşi testează limitele şi îşi 
dezvoltă abilitățile: „Îmi place sfera mea de activitate... lucru 
cu efectivul... serviciile militare... În această perioadă m-am 
redescoperit, aflându-mi punctele forte și slabe. Am mult de 
muncit și mă declar pregătit să pășesc cu fermitate pe drumul 
ales. Mă bucur că sunt și remunerat pe măsură. Grație ulti-
melor modificări legislative, salariul pentru categoriile soldați 
și sergenți a fost majorat simțitor”.

„Fiecare aspect al vieții militare 
este conceput pentru a cultiva disciplina 
și responsabilitatea”
Pentru soldatul clasa iii, ion Arcer, milităria reprezintă 

un mod de a trăi conectat la valorile care definesc acest do-
meniu. La 9 februarie, tânărul a marcat prima lună de ser-
viciu prin contract. ion mi-a împărtăşit că a fost încorporat 
în aprilie 2023, iar 8 luni mai târziu, a semnat contractul de 
angajare: „De la programul zilnic bine structurat până la pre-
gătirea continuă, fiecare aspect al vieții militare este conceput 
pentru a cultiva disciplina și responsabilitatea. Camaraderia 

militară este acea forță puternică care ne unește. Împreună 
continuăm să acționăm într-o echipă unită”. 

Deşi are doar 19 ani, ion Arcer susține că ostaşii în ter-
men respectă lanțul de comandă şi nu manifestă lipsă de sti-
mă sau desconsiderație. „Indiferent de vârstă, fiecare soldat 
este instruit să respecte și să asculte comenzile și instrucțiunile 
primite de la superiorii săi în ierarhie militară. Acest lucru 
este esențial pentru menținerea disciplinei și a ordinii în ca-
drul unității militare, dar și pentru asigurarea realizării efici-
ente a misiunilor”.

În finalul discuției, ion a precizat că milităria nu este doar 
despre arme şi strategii; este despre oameni dedicați care îşi 
pun în slujba altora abilitățile, inima şi curajul. „Soldații, 
sergenții și ofițerii reprezintă o parte vitală a societății noas-
tre, iată de ce îndemn tinerii să se alăture sistemului național 
de apărare, pentru ca împreună să contribuim la menținerea 
păcii în țară și peste hotare. Armata este un domeniu de 
perspectivă pentru tinerii care au tărie de caracter și depun 
străduință în tot ceea ce fac. Aici nu există superficialitate”. 

„Pentru doritorii de a avansa, 
armata oferă multe oportunități”
Se înscriu în rândurile angajaților Armatei Naționale nu 

doar soldații în termen, ci şi tinerii absolvenți ai catedrelor 
militare. Soldatul clasa ii, Maxim iațişin are un an de când a 
spus „DA” carierei de militar şi a făcut-o din dorința de a-şi 
realiza marele vis din copilărie. Militarul, absolvent al Co-
legiului de Studii Administrative şi Fiscale, ne-a împărtăşit 
că primul contact cu domeniu armelor l-a avut în timpul 
studiilor sale la catedra militară a universității Pedagogice 
de Stat „ion Creangă”, în anul 2021. După absolvire, a avut 
o perioadă în care s-a documentat mult despre specificul 
milităriei, iar în 2023, în urma vizitei la Centrul Militar Te-
ritorial Orhei, a fost direcționat de specialiştii de acolo către 
Brigada 2 infanterie Motorizară „Ştefan cel Mare”. „Până 
m-am angajat, mi-a luat cam trei luni. În tot acest timp, 
am învățat o parte din materialul teoretic pe care îl însușesc 
soldații în timpul cătăniei. Ajuns salariat, am continuat să 
citesc foarte mult despre militărie și subtilitățile acesteia. Evi-
dent că experiența căpătată la catedră nu e suficientă pentru 
a te afirma ca militar prin contract”. Întrebat despre reacția 
părinților când au aflat că feciorul lor se vrea cu epoleți, Ma-
xim a răspuns: „Nu s-au așteptat că voi face acest pas, chiar 
dacă din copilărie mi-am dorit să port haină militară. Mama 
mi-a reproșat că de ce am mai făcut studii colegiale, dacă 
aveam de gând să merg la armată”.  Zâmbeşte scurt şi conti-
nuă: „Nu regret că am petrecut patru ani frumoși în colegiu. 
Fiecare program de studii urmat, nu este în zădar, deoarece 
acesta contribuie la dezvoltarea cunoștințelor și abilitaților 
noastre. Este important să abordăm orice oportunitate de 

Foto simbol 
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studii cu deschidere și curiozitate. Așa am făcut în studenție, 
așa continui să fac și acum”. 

Deşi este abia la început de drum, soldatul iațişin susține 
că a reuşit să trăiască experiențe unice pe care doar în arma-
tă le poți găsi. „În martie am un an de serviciu, dar deja mă 
pot mândri cu mici realizări. Am participat la două exerciții 
militare internaționale în România și, respectiv, în Georgia, 
am absolvit Cursul comandant de grupă infanterie, iar din 
5 februarie sunt detașat la Academia Militară „Alexandru 
cel Bun”, la Cursul de sergent - nivel de bază. Pentru dori-
torii de a avansa, armata oferă multe oportunități. Eu mă 
văd în acest domeniu și peste ani. Depun mult efort, pentru 
ca ulterior să culeg cele mai frumoase roade”. Maxim mi-a 
mai destăinuit că din toamnă urmează să se înmatriculeze 
la universitate, la studii cu frecvență redusă.  

În finalul discuției noastre, soldatul clasa ii iațişin a în-
demnat tânăra generație să facă şcoală militară şi să se infor-

meze din surse sigure, pentru că „Am auzit și eu informații 
denaturate despre armată, dar ajuns aici am văzut adevă-
rata imagine a ei – una diametral opusă percepțiilor exis-
tente în societate. Având deja catedra militară, eram scutit 
de cătănie, dar am făcut-o din chemarea sufletului. Serviciul 
militar e pentru bărbați și femei puternice. Ai caracter rigu-
ros, vino în echipa noastră! Nu crezi că e domeniul cu care 
ai putea rezona?”  

indiferent de statut, atât militarii în termen, cât şi cei 
prin contract împărtăşesc un angajament comun față de 
valorile militare. În spatele fiecăruia dintre ei se află o po-
veste personală. Fiecare uniformă ascunde vise, speranțe 
şi temeri. Prin sacrificii personale şi dedicare, militarii 
sunt parte a unei echipe unite -  element esențial în buna 
funcționare a întregii unități... a întregii armate. 

Steluța MoScalcIuc
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,,abc-ul’’ condiţiei de ostaş

Cele douăsprezece luni de serviciu militar în termen 
încep cu etapa de încorporare, iar odată ,,admişi” în 

armată, tinerii recruți sunt familiarizați cu regulamen-
tele şi condițiile de trai cazon ale unității în care au fost 
repartizați. În următoarele cinci săptămâni, noi-veniții 
încep să pună bazele artei militare în cadrul Cursului de 
instruire inițială, ghidați de către comandanții lor. Curioşi 
despre cum decurge primul test de interacțiune cu mili-
tăria şi cum se adaptează viitorii apărători ai Patriei, am 
mers în Batalionul 22 Menținere a Păcii pentru a afla chiar 
din prima sursă. 

Potrivit comandantului de pluton, locotenent Dumi-
tru Svinuhov cursul divizat în şedințe teoretice şi practice, 
cuprinde regulamentele militare, elemente ale instrucției 
de front şi caracteristicile tehnico-tactice ale armamentului 
din dotarea Armatei Naționale. ,,Instruirea inițială reprezin-
tă o primă etapă de adaptare și acomodare a persoanei la 
condițiile de viață ale militarilor. Acesta finalizează cu două 
săptămâni de aflare în poligon și desfășurarea primelor tra-
geri de luptă la Baza de instruire a Armatei Naționale de la 
Bulboaca. Acolo au posibilitatea de a aplica în practică teoria 
studiată”, a specificat locotenent Svinuhov. Conform sursei, 
în ultima perioadă se observă o tendință accentuată a tine-
rilor de a se încorpora benevol în Armata Națională. unul 
dintre cele mai vociferate motive fiind faptul că după înche-
ierea serviciului militar în termen, mulți doresc să-şi conti-
nue cariera în structurile de forță, iar printre actele necesare 
numărându-se livretul şi caracteristica militară. Întrebat 
cum se obişnuiesc tinerii veniți de la civilie la viața cu rigori 
militare, comandantul de pluton a menționat: ,,Capacitatea 
de adaptare a noii generații este mai dificilă, deoarece nivelul 
de socializare este la minim. Ei sunt dependenți de gadgeturi, 
și respectiv, când au venit aici, telefoanele le-au fost interzise. 
Acum trebuie să lucreze în grup… în echipă. Cu timpul se 
adaptează noilor reguli”.

A venit la armată pentru a îndeplini ultima dorință a 
tatălui său, fiind motivat de exemplul demn şi caracterul 
puternic al acestuia. Soldat clasa iii, igor Andruşca, ne-a 
povestit din culisele acomodării cu mult entuziasm. ,,Aici 
totul se bazează pe disciplină, având un program zilnic care 
trebuie respectat cu strictețe. În acest timp am învățat reguli-
le fundamentale, cum să asamblez și dezasamblez arma din 
dotare. Ba mai mult, deja am încercat și demontarea contra-
cronometru a pistolului mitralieră AKMS: încărcarea și des-

cărcarea armei și verificarea prezenței cartușelor. De aseme-
nea, am îndeplinit serviciu de planton 24/24. Sunt momente 
când întâmpin dificultăți, dar am suficientă motivație să nu 
renunț”, a conchis soldat clasa iii, igor Andruşca. 

Printre cei echipați şi gata să susțină probele la pre-
gătirea fizică, i-am întâlnit şi pe frații gemeni ai familiei 
Beşleaga. Vlad şi Dan nu numai că împart aceeaşi cazarmă, 
ci şi greutățile la doi. ,,Suntem frați, avem același sânge și am 
venit împreună la armată, fapt care ne motivează să trecem 
cu bine peste toate provocările începutului de cale militară”, 
a menționat soldat clasa iii, Vlad Beşleaga. Acesta ne-a mai 
informat despre pasiunea lor față de lupte şi genul de sport 
pe care îl practică ambii de mici copii: ,,Din clasa a II-a 
practicăm antrenamente la luptele greco-romane, suntem de 
nedespărțiți și în viață, și la lupte, și în armată. Am participat 
la campionate naționale și internaționale (Ucraina și Slova-
cia). De multe ori ne întâlneam și pe saltea, dar niciodată nu 
cedam pe criteriu de frăție, ci pe principiul ,,învinge cel mai 
bun”. Pentru noi sportul este un avantaj, deoarece la instruire 
e nevoie de o condiție fizică bună... băieți puternici și cu ca-
racter”. Cât despre unitate şi alimentație, Dan Beşleaga ne-a 
mărturisit că nu s-au confirmat aşteptările panicate: ,,Cre-
deam că hrana nu va fi gustoasă, dar când am venit am ră-
mas uimit: mâncare de calitate, pregătită cu mult drag de că-
tre bucătarii iscusiți ai taberei 142. În cazarmă avem condiții 
decente, iar superiorii manifestă un comportament adecvat 
în raport cu noi. Părinții sunt mândri de alegerea noastră și 
sperăm să-i bucurăm cu rezultate pe măsură”.

un alt protagonist îndrăgostit de ținuta mozaicată şi 
tehnica blindată, este şi soldat clasa iii Artur Oboroc, venit 
de pe meleagurile nordice. ,,Bunelul meu a făcut serviciul 
militar timp de trei ani. El a fost omul care și-a dorit foarte 
mult să mă vadă în armată. La cursul de inițiere am deprins 
formulele de salut, pasul de defilare, aranjarea impecabilă a 
ținutei, prezentarea corectă în fața superiorilor. Cel mai mult 
îmi plac ședințele la pregătirea tactică unde studiem cum să 
acționăm pe câmpul de luptă. Este interesant!”, a punctat 
soldatul Oboroc, care îşi propune să aibă un parteneriat de 
durată cu milităria.

Cursul de instruire inițială durează cinci săptămâni şi 
finalizează cu trageri de luptă la Baza de instruire a Armatei 
Naționale de la Bulboaca. ulterior, tinerii depun jurământul 
de credință Patriei.  

locotenent major Tatiana BaRIȚcHII

vIaţa mIlItaRă
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Jurământul militar - 
examenul maturităţii  
                         şi responsabilităţii

În debutul evenimentului organizat în tabăra militară 
din municipiul Chişinău, locțiitorul comandantului Armatei 
Naționale, general de brigadă Sergiu Cirimpei, i-a îndemnat 
pe tineri să demonstreze responsabilitate şi disciplină maximă 
la îndeplinirea serviciului. ,,Ați trecut cu brio prima etapă de 
instruire, una deloc ușoară, dar urmează și altele... pe de-o parte 
mai complicate… dar pe de altă parte mult mai interesante. 
Veți participa la exerciții și alte activități pe teritoriul Republicii 
Moldova, iar unii dintre voi, poate, și peste hotare. Cei care 
vor decide la sfârșitul serviciului să se alăture militarilor prin 
contract, fie în garnizoana Chișinău, fie Bălți, sau altele, vor 
avea parte de multe activități naționale și internaționale, 
instruiri benefice, studierea limbilor moderne”, a specificat 
general de brigadă Sergiu Cirimpei în discursul său. 

n În fața drapelului de stat și a celor mai 
dragi ființe din viața lor, peste 100 
de tineri au jurat credință Republicii 
Moldova, în cadrul ceremoniilor 
desfășurate în unitățile din 
garnizoanele Cahul și Chișinău.  
În acordurile Orchestrei Prezidențiale, 
părinții și-au admirat, în premieră, 
feciorii cum merg în formație cu pas 
de defilare, alături de camarazi. 

vIaţa mIlItaRă
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Printre cei care au spus cu fermitate cuvântul ,,Jur” şi 
au dorit să vină la optsprezece ani în armată este şi soldat 
clasa iii, Eugen Teiu, din Baza militară de instruire de la 
Bulboaca. „La început mi-a fost frică de armată, însă am 
depășit-o. Jurământul este un eveniment important pentru 
mine și prietenii mei. În această zi au venit să mă susțină 
mama, bunica și sora. Până acum, în timpul cursului inițial, 
am studiat topografia, instrucția de front și alte discipline 
ce oferă cunoștințe necesare pentru pregătirea noastră”, a 
menționat soldat Eugen Teiu.

un alt tânăr care a ales de bună voie calea disciplinei 
şi fermității este soldat clasa iii, Vlad Gheorghe. Acesta, 
într-o discuție de suflet, ne-a spus că emoțiile de la primele 
trageri din armamentul din dotare au predominat celor de 
la jurământ. ,,Astăzi au venit să mă susțină mama, prietena 
și fratele. Au avut și ei emoții, însă nu mai mari ca ale mele... 
iar cele mai puternice le-am simțit la tragerile de luptă 
desfășurate în poligon... Benevol m-am încadrat în Armata 
Națională, pentru că aici este o școală a bărbăției. În unitatea 
de la Bulboaca, unde îmi fac serviciul, condițiile de trai sunt 
foarte bune”, a concluzionat soldat Vlad Gheorghe.

 În lista celor dedicați Patriei îl înscriem şi pe soldat clasa 
iii Andrei Bulhac, care ne-a confirmat că în unitate se leagă 
prietenii de-o viață. Totodată, acesta i-a îndemnat pe toți 
tinerii să servească țării: „Prima lună de serviciu a fost marcată 
de lucruri și oameni noi, însă pot spune cu certitudine, mi-am 
făcut prieteni pentru totdeauna. Îndemn tinerii să susțină acest 
test al bărbăției călindu-și caracterul și gândirea”. 

Emoții mai mari decât ale soldaților am observat pe 
chipul persoanelor dragi care îi admirau încontinuu pe cei 
care au ales să îmbrace uniforma kaki. i-am văzut încordați, 
cu ochii umezi şi cu mândrie în suflet. După finalizarea 
evenimentului propriu-zis, Elena, mama unuia dintre 
ostaşi, ne-a vorbit emoţionată printre lacrimi: „Particip în 
premieră la un asemenea eveniment și am emoții foarte mari. 
Sunt mândră că am crescut așa fecior și că face armata. Noi 
o să-l încurajăm și cred că serviciul va decurge ușor”, ne-a 
mărturisit Elena Vasilache.

Să-şi susțină feciorul în cea mai importantă zi din 
viața unui militar a venit şi domnul ion: ,,Du-te băiete și 

fă armata, așa i-am zis! Eu am făcut serviciul în armata 
sovietică. Ne bucurăm și pentru el că a ales această cale a 
bărbăției. Îi doresc slujbă ușoară și să nu trăim niciodată 
ororile războiului”, a spus ferm ion Anton.

Se spune că dragostea adevărată nu cade niciodată. 
De acest lucru ne-a asigurat irina Spinei, iubita lui Cristi, 
care i-a fost alături în această zi remarcabilă. „Am venit la 
jurământul iubitului meu, am reușit să-l văd și să simt fiorii 
de altădată. Pentru mine e dificil să depășesc sentimentul 
distanței, dar suntem destul de puternici pentru a rezista”, a 
concluzionat ea. 

un eveniment similar a avut loc şi în unitatea 
infanteriştilor sudici. Prezent la ceremonie a fost 
comandantul Armatei Naționale, general de brigadă Eduard 
Ohladciuc. În discursul său, oficialul i-a felicitat pe soldați 
cu acest prilej, menționând că în perioada serviciului 
militar în termen, ei vor dezvolta abilități profesionale 
şi utile în perioada exercițiilor naționale şi internaționale, 
desfăşurate atât în țară, cât şi peste hotare. 

După ceremonie, soldații au beneficiat de cinci zile 
de concediu, după care au revenit în unități pentru 
continuarea serviciului militar în termen. 

Noi le dorim tinerilor parcurs uşor şi abnegație!
locotenent major Tatiana BaRIȚcHII



18 Oastea Moldovei

caRIeRa mIlItaRă

Performanțele sale remarcabile şi atitudinea conştiin-
cioasă față de misiunile încredințare, îl fac nu doar un 

militar profesionist, dar şi o sursă de inspirație pentru alții. 
Fiind un carierist desăvârşit, rămâne orientat mereu spre 
realizarea obiectivelor clar stipulate. ,,În 2001 am absolvit 
un liceul cu profil real din România, iar în perioada respec-
tivă am fost mereu fascinat de studenții în uniformă care își 
puneau bazele profesionale în Colegiul Militar din Câmpu-
lung Moldovenesc. Totuși, după diploma de bac, planificam 
să merg la o universitate cu profil civil, însă, în urma unei 

discuții cu un amic, m-am decis să mă direcționez către insti-
tutul militar din Chișinău. Atunci în trend era specialitatea 
de grăniceri și, evident, mulţi din cei care ajungeau la insti-
tutul militar, își doreau să facă această alegere. Concursul 
era destul de mare, 7 pe un loc, iar grupa includea doar 25 
de persoane... și eu fusesem al 26-lea pe listă. Din motiv că 
eram inițiat în științele exacte, am fost admis la specialitatea 
artilerie. Iar la specialitatea civilă am ales ingineria exploa-
tării tehnicii auto”. 

exPresia devoTamenTului 
PenTru PaTrie

În anul 2002 a fost admis la 
Institutul Militar, actualmente 
Academia Militară „Alexandru 
cel Bun” (AMFA), însă dorința 
sa de a îmbrățișa cariera în 
domeniul armelor s-a născut 
cu mulți ani înainte, grație unei 
fotografii așezată cu grijă într-
un dulap din casa bunicului 
său, ce prezenta un ofițer în 
uniforma de pe vremea țaristă. 
Privind acea imagine încărcată 
de istorie și sacrificiu, a simțit 
o chemare profundă către 
armată, stare care i-a devenit, 
ulterior, pulsul vieții. Este vorba 
despre colonelul Petru Mihalcea, 
prorector în unica instituție de 
învățământ superior cu profil 
militar din țară. 
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unul din cei cinci studenți eminenți  
ai promoției 2006

Viața studențească a fost o provocare continuă, dar şi o 
perioadă de pregătire valoroasă. Fiecare şedință de instru-
ire a contribuit la formarea caracterului şi la consolidarea 
abilităților necesare pentru a deveni un bun lider militar. 
Ofițerul spune că a descoperit o comunitate frumoasă, cu 
oameni care muncesc mult ca să-şi vadă visul împlinit: „În 
mijlocul antrenamentelor intense și al lecțiilor, am observat 
cum camaraderia și spiritul de echipă devin din simple con-
cepte, o realitate palpabilă. Respectul, disciplina și responsa-
bilitatea au fost învățăturile cheie, iar viața de cazarmă mi-a 
rămas în amintirea marcată de un amalgam de emoții. Cei 
patru ani de specialitate au reprezentat o fuziune între dis-
ciplina militară și umanitatea vieții de student. Noi, 130 de 
tineri, dornici să îndeplinim datoria și să punem abilitățile 
în slujba țării, am fost primii absolvenți ai institutului militar 
de atunci. Datorită muncii asidue și eforului depus, m-am 
învrednicit, alături de alți patru tineri, și de insigna „Student 
eminent”, înmânată de către șeful statului”. Discutând la 
acelaşi subiect, ofițerul Mihalcea a specificat că studenția a 
fost nu doar o etapă de instruire, ci şi un capitol vital în călă-
toria sa către o carieră de succes în Armata Națională.

După absolvirea institutului, a fost detaşat în Brigada 2 
infanterie Motorizată, în calitate de comandat al bateriei de 
tragere. ulterior, până în 2010, a asigurat funcția de coman-
dant baterie autotunuri. „Devenind parte integrantă a unei 
comunități ce împărtășește aceeași chemare, am tins mereu 
să-mi depășesc propriile limite. Fiecare zi am trăit-o la maxi-
mă intensitate, adunând în palmaresul vieții învățăminte va-
loroase și conexiuni strânse între colegii de arme”, povesteşte 
protagonistul nostru.

Revenit pentru a schimba destine
Revenirea în locul care i-a fost martor la începutul 

călătoriei sale, a fost una plină de emoții, dar şi aşteptări. 
Ofițerul Mihalcea susține că a intrat rapid în rolul de in-
structor militar, contribuind astfel la dezvoltarea profesio-
nală şi personală a viitorilor ofițeri. „Prima propunere de a 
mă întoarce în institut am avut-o în 2007, dar am renunțat la 
ea. În acel moment, consideram că e prea devreme să lucrez 
printre studenți. De fapt, niciodată nu m-am văzut în postu-
ră de profesor... e o responsabilitate foarte mare. Totuși, trei 
ani mai târziu, am acceptat provocarea, și de atunci nu am 
renunțat niciodată ea. Așa am început să cresc în carieră nu 
pe linie de comandă, dar pe cea a învățământului militar. În 
fiecare interacțiune cu studenții, intenționez să împărtășesc 
nu doar cunoștințe academice, ci și experiențe frumoase care 
mi-au marcat, în timp, cariera militară. Prin mentorat, sper 
că reușesc să stimulez pasiunea lor pentru profesia aleasă și 
să-i ajut să-și fortifice potențialul”. 

absolvent al multor cursuri de perfecționare 
instructor, lector, locțiitor şef Catedră artilerie, decan al 

Facultății ştiințe militare şi prorector (pentru învățământ) la 
academia militară, sunt treptele pe care a păşit pas cu pas, 
protagonistul subiectului. Această ascensiune în ierarhia 
academică reprezintă o călătorie, marcată de angajament 
şi dăruire de sine. În fiecare etapă, a contribuit la forma-
rea specialiştilor pentru Armata Națională şi a influențat 
direcția dezvoltării academice. Avansarea treptată în funcții 
superioare a fost posibilă datorită celor 17 cursuri de 
perfecționare, în țară şi peste hotare, dar şi două masterate 
(master în securitate şi apărare, Republica Moldova, 2012; 
master în Studii de Securitate internațională, Washington 
DC, SuA, 2023) „În postura de instructor și ulterior, lector 
am împărtășit cunoștințele mele, ghidând studenții pe seg-
mentul disciplinei militare. În următoarea funcție, locțiitor 
șef de catedră, evident că responsabilitățile s-au extins, ofe-
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rindu-mi ocazia de a contribui la coordonarea eforturilor 
întregii catedre. În calitate de decan, am gestionat aspectele 
strategice ale facultății, iar din vara anului trecut, în rolul de 
prorector, contribui la dezvoltarea instituției noastre. Fiecare 
funcție nouă a venit la pachet cu provocări unice, dar grație 
pregătirii mele atât teoretice, cât și practice, am știut cum să 
gestionez eficient orice situație”. Întrebat despre următorul 
obiectiv spre care ținteşte, militarul ne-a destăinuit: „Cole-
giul de Război din Washington DC, SUA, este ultimul nivel 
pe care îl poate atinge un militar de carieră, iar eu l-am ab-
solvit în 2023. Însă, nu mă opresc aici. Pentru mine apogeu 
ar fi obținerea titlului de doctor în științe militare. Studiile 
le-am finalizat, actualmente lucrez asupra tezei, intitula-
tă „Fizionomia operațiilor militare în contextul existenței 
amenințării și riscurilor de tip hibrid”. Noi, militarii suntem 
întotdeauna implicați în perfecționarea abilităților, dezvolta-
rea cunoștințelor și adaptarea la noile cerințe. Eu le spun și 
studenților: puneți-vă obiective mari ca să munciți mai mult 
și, apoi, să vă bucurați de reușite într-adevăr remarcabile”.

Etalon pentru ofițerii de mâine
Odată cu trecerea timpului şi-a consolidat abilitățile tac-

tice şi de leadership, devenind un model de disciplină pentru 
camarazii şi studenții săi. Ajuns la 22 de ani de carieră, ofițerul 
susține că: „A fi militar nu se rezumă doar la timpul petrecut 
în uniformă; este o viață dedicată serviciului și apărării valo-
rilor naționale, o alegere curajoasă de a te dedica unui scop 
măreț, cel de a servi și apăra Patria. Deseori, studenții noștri 
când ajung să facă alegerea pentru academie, mă întreabă „ce 
beneficii voi avea eu de la serviciul militar?”, iar în replică le 

răspund: „Dar ce oferi tu ca să obții aceste beneficii?”. Milită-
ria, prin definiție, înseamnă sacrificiu și devotament, iar cei 
care se dedică, aduc cu ei spiritul altruist al dăruirii de sine 
pentru binele colectiv și pentru menținerea păcii și securității 
naționale. Sunt mândru de parcursul meu profesional, iar 
această pasiune pentru militărie, o împărtășesc și studenților. 
Îi vreau ofițeri buni, ofițeri în care cetăţenii pot avea încredere. 
Pentru ei muncesc acum!”. În încheierea gândului, domnul 
colonel a îndemnat tânăra generație, să facă militărie, deoa-
rece „armata este școala bărbăției, oferind oportunități unice 
pentru dezvoltarea caracterului și maturizarea personală. În 
calitate de soldat în termen sau student militar, și mai apoi 
ofițer, poți pune umărul la sistemul național de apărare și se-
curitate. Să fii militar implică o serie de sacrificii. De la timpul 
petrecut departe de familie, pregătirea intensivă, până la ex-
punerea la riscuri. Însă dacă faci totul din pasiune, serviciul 
devine un lucru firesc... e totuși o profesie dedicată principiilor 
și valorilor inestimabile”.

Colonelul Petru Mihalcea tinde să inspire prin exem-
plul personal, devenind un adevărat făuritor al destinelor 
care îşi croiesc drumul către cariera cu epoleți. De altfel, 
în academia militară, studenții au doar cuvinte de laudă în 
adresa ofițerului (concluzie făcută după discuția cu câțiva 
dintre ei). Or, anume sinceritatea şi modestia lui, este acel 
atu care îi determină să păşească ferm pe calea succesului.

În concluzie, milităria este mult mai mult decât o simplă 
carieră, este o chemare, o responsabilitate şi o expresie a de-
votamentului față de țară, iar colonelul Mihalcea reprezintă 
un exemplu elocvent în acest sens.

Steluța MoScalcIuc

caRIeRa mIlItaRă
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Evaluarea studenţilor reprezintă o treaptă importantă 
pentru a fi promovaţi în semestrul doi de studii, cu acu-

mularea numărului de credite obligatorii pentru calificare, 
precum şi verificarea obiectivă a competenţelor practice şi 
teoretice acumulate în timpul studiilor la academia militară.

Potrivit colonelului Petru Mihalcea, prorector pentru în-
văţământ al Academiei Militare a Forțelor Armate ”Alexan-
dru cel Bun”, datorită pregătirii eficiente pentru examene şi 
suportul din partea lectorilor, studenţii militari au obţinut 
rezultate înalte la probele din cadrul sesiunii de iarnă. „Este 
foarte important să cunoaștem gradul de pregătire a fiecărui 
student în parte. Pregătirea calitativă a studenţilor are o influ-
enţă majoră asupra serviciului pe care aceștia îl vor îndeplini 
în unitate ca viitori ofiţeri, astfel suntem interesaţi la maxim ca 
tinerii să cunoască și să dezvolte cât mai multe abilităţi pe par-
cursul studiilor în academie. Totodată, avem și rezidenţi care își 
fac studiile peste hotare la diverse instituţii cu profil militar”.

Studenţii militari ne-au relatat că s-au pregătit zilnic şi 
intensiv pentru sesiune.  Examenele au fost formate din pro-
be teoretice şi practice, unde fiecare student şi-a demonstrat 
abilităţile însuşite pe parcursul studiilor. 

Studenta anului i, Kamelia Alidjanova, de la specialita-
tea conducerea subunităților comunicaţii şi informatică, a 
comunicat că s-a adaptat rapid la toate condiţiile şi a folosit 
la maxim tot materialul însuşit pentru a promova cu brio 
examenele. „Este prima mea sesiune în academie și am avut 
un pic emoţii. În ceea ce ţine de obiectele pe care le-am avut 
la specialitate, mi-a fost mult ușor. Anumite  dificultăţi am 
întâmpinat la elementele de artă militară, aceasta fiind parte 
componentă a specialităţii de infanterie. Un moment palpi-
tant l-a constituit partea practică a examenului la sisteme de 
comunicaţii și informatică, unde am avut sarcina de a conec-
ta două telefoane specializate pentru a realiza legătura efici-
entă între două echipe de militari”.

Alături de colega sa, studentul anului i, Damian Gher-
man, a specificat că a întâmpinat dificultăţi în timpul exa-
menelor, dar datorită perseverenţei şi pasiunii faţă de do-
meniul militar acesta a fost apreciat cu calificative înalte la 
disciplinele din cadrul sesiunii: „Toate examenele le-am sus-

ţinut cu brio. Mi-a fost ușor să parcurg această etapă, deoa-
rece sunt interesat de domeniul armelor încă din adolescenţă. 
Totodată, succesul a fost garantat datorită profesorilor care 
ne-au îndrumat pe parcursul semestrului și ne-au oferit tot 
suportul informaţional oricând era necesar”.

Studenta anului ii, Claudia Mahu, de la specialitatea 
conducerea subunităților de artilerie a subliniat că este ne-
cesară o îmbinare eficientă a părţii teoretice cu cea practică 
pentru a îndeplini toate misiunile corect, în orice condiţii. 
„Anul acesta am avut nouă examene printre care tragerea 
și conducerea focului de artilerie - acesta fiind examenul cel 
mai important la această specialitate. Am avut o misiune de 
foc unde am fost presaţi de timp pentru a o îndeplini și sunt 
bucuros că am reușit. De asemenea, un alt examen impor-
tant a fost la topografia și topogeodezia militară. Aici a fost 
importantă abilitatea fiecăruia de a face calcule rapide și de a 
folosi harta pentru a utiliza mijloacele de artilerie eficient și a 
susţine partea practică a examenului cu succes”.

Conform studentului anului iii, Alexandru Cazacov,  spe-
cialitatea conducerea subunităților de infanterie, pentru a sus-
ţine cu succes examenele de specialitate, un criteriu important 
a fost abilitatea de a demonta şi monta peste 20 de arme. „La 
examenele de specialitate este foarte important să cunoaștem 
multilateral toate aspectele ce ţin de armamentul ușor și greu de 
infanterie. Pentru că odată ce cunoaștem cum funcţionează ar-
mele, putem să le utilizăm corect și eficient în cadrul tragerilor 
de instrucţie și să respectăm toate regulile de securitate”. 

Academia Militară a Forțelor Armate ,,Alexandru cel 
Bun’’ pregăteşte cadre militare pentru corpul de ofiţeri a 
Armatei Naţionale, desfăşoară activităţi de învăţământ su-
perior militar, organizate prin intermediul programelor de 
studii universitare de licenţă, de masterat şi doctorat, pre-
cum şi alte forme de pregătire, perfecţionare şi specializa-
re a militarilor. La finele studiilor, absolvenţii devin ofiţeri 
licenţiaţi în arta militară, ciclul ii, master în ştiinţe militare 
şi ciclul iii, doctor în artă militară, securitate şi apărare. De 
asemenea instituţia oferă gratuit  studiile, cazarea, hrana şi 
echipamentul militar. 

locotenent andrei GHERVaS

Testul sesiunii de iarnă

n Studenții Academiei Militare a Forțelor Armate ,,Alexandru cel Bun” de la ciclul I studii de licență 
au susținut examenele de pregătire profesională în contextul sesiunii de iarnă.
Evaluările au inclus atât întrebări teoretice, cât şi practice la cele trei specialităţi: conducerea 
subunităţilor de infanterie, conducerea subunităților de artilerie şi conducerea subunităților de 
comunicații și informatică.

învăţământ mIlItaR
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învăţământ mIlItaR

Descoperă ofertele de studii perfecte pentru tine
Studiile militare în străinătate reprezintă o opțiune excelentă 

pentru tinerii interesați să-şi extindă cunoştințele şi să beneficieze 
de perspective internaționale în domeniul militar. Potrivit şefului 
Secției dezvoltare profesională, locotenent-colonel Anatolie Si-
mon, pentru anul de studii 2024-2025, partenerii externi pun la 
dispoziția doritorilor mai multe oferte de studii universitare de 
licență în cadrul instituțiilor internaționale de învățământ în do-
meniul milităriei: „Este vorba despre Academiile Forțelor Aeriene și 
Forțelor Terestre din Republica Elenă, două academii cu aceeași spe-
cializare din Republica Turcia, Academia Forțelor Aeriene „Henri 
Coandă”, (program de studii universitare de licență „Managemen-
tul sistemelor de apărare aeriană”, Brașov, România) și Universita-
tea Națională de Apărare „Carol I”, (program de studii universitare 
de licență „Logistică”, București, România). Un loc avem și pentru 
doritori de a învăța la Academia Forțelor Aeriene din SUA, însă, țin 
să precizez, că dosarul de admitere se depune în 2024, dar pentru 
anul de studii 2025-2026”. Ofițerul a mai menționat că pentru a fi 
eligibil, viitorul student trebuie să întrunească mai multe criterii, 
cele mai importante fiind „vârsta cuprinsă între 18-23/24 de ani (în 
funcție de instituție), apt din punct de vedere medical, să cunoască 
limba engleză și să nu aibă antecedente penale. Cât privește dosa-
rul candidatului, acesta trebuie să includă următoarele documente: 
cererea personală, copia legalizată a certificatului de naștere; copia 
legalizată a diplomei de bacalaureat; copia pașaportului (biome-
tric); certificatul medical privind starea de sănătate (eliberat de că-

n  Și în acest an, absolvenții 
liceelor din țară care aspiră 
la cariera militară în Armata 
Națională, dar cu studiere 
înafara granițelor Republicii 
Moldova, pot depune dosarul 
de admitere prin intermediul 
centrelor militare teritoriale, 
optând pentru unul dintre 
cele șapte locuri disponibile 
în universitățile din România, 
Turcia, Grecia și Statele Unite 
ale Americii.

noi burse internaţionale  
pentru viitorul tău academic

oFerta studiilor universitare  
de licență În cadrul instituțiilor  
de Învățământ În domeniul 
milităriei de peste Hotare
1. Academia Forțelor Aeriene din SUA,  

pentru anul de studii 2025-2026, 1 loc.
2. Academia Forțelor Aeriene din Republica 

Elenă, anul de studii 2024-2025, 1 loc.
3. Academia Forțelor Terestre din Republica 

Elenă, anul de studii 2024-2025, 1 loc.
4. Academia Forțelor Aeriene din Republica 

Turcia, anul de studii 2024-2025, 1 loc.
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5. Academia Forțelor Terestre din Republica 
Turcia, anul de studii 2024-2025, 1 loc.

6. Academia Forțelor Aeriene „Henri Coandă”, 
program de studii universitare de licență 
„Managementul sistemelor de apărare 
aeriană”, Brașov, România, anul de studii 
2024-2025, 1 loc.

7. Universitatea Națională de Apărare „Carol I”,  
program de studii universitare de licență 
„Logistică”, București, România, anul de studii 
2024-2025, 1 loc.
Sursa: www.army.md

tre Comisia medico-militară) și cazierul juridic. Informații 
suplimentare, tinerii doritori pot găsi pe site-ul Ministerului 
Apărării(army.md) la rubrica Învățământ militar”. 

Studentul Ştefan Grițco este unul dintre cei şapte țineri 
care a profitat de oferta de studii internaționale, iar astăzi 
studiază la una dintre cele mai bune instituții de învățământ 
militar superior din lume. Ştefan a fost admis la Academia 
Forțelor Terestre din Turcia în toamna anului trecut, iar re-
cent, aflat într-o vacanță în țară, a decis să-şi împărtăşească 
din scurta sa experiență, trăită la mii de kilometri de casă. 
„Sunt detașat pentru o perioadă de cinci ani. În primul an 
învăț doar limba turcă, iar în ceilalți patru, voi pune bazele 
în domeniul militar universal. Specificul academiei alese di-
feră mult de cel al academiei militare din Republica Moldo-
va. Noi specializarea o obținem abia după ce finalizăm acești 
cinci ani și nu în timpul studiilor propriu-zise, cum se întâm-
plă în țara noastră. De asemenea, din anul II vom studia și 
o facultate civilă, eu optând pentru inginerie. Una dintre cele 
mai importante așteptări ale studiilor militare peste hotare 
este înțelegerea diversității culturale și a dinamicilor geopoli-

tice din întreaga lume. Sunt mulțumit de condițiile de acolo, 
atât pe partea instruirii, cât și pe cea a cazării și opțiunilor 
oferite pentru petrecerea timpului liber. Recomand tinerilor 
care vor să obțină o profesie nobilă, să se înscrie la una dintre 
oferte propuse de partenerii externi prin intermediul Minis-
terului Apărării”, a spus studentul Grițco. 

De menționat că toate cheltuielile financiare pentru instru-
ire, transport internațional, cazare şi hrana studenților sunt su-
portate de către țările gazdă, în baza acordurilor bilaterale de 
cooperare în domeniul învățământului militar.

Steluța MoScalcIuc

acte necesare  
pentru depunerea dosarului

cererea personală;•	
copia legalizată a certificatului de naștere;•	
 copia legalizată a diplomei •	
de bacalaureat; 
copia pașaportului (biometric); •	
certificatul medical privind starea •	
de sănătate (eliberat de către Comisia 
medico-militară) 
cazierul juridic. •	

Pentru informații suplimentare accesați  
site-ul Ministerului Apărării www.army.md  
la rubrica Învățământ militar.
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aminTiri de foc

Acest personaj, numit dragon, balaur, zmeu, etc, este 
perceput ca imaginar. Ei bine, aflați că acum 13 mii de 

ani în urmă au existat triburi ale zmeilor cu colți, unificate 
de Dragg-Onn. Arheologii susțin că au descoperit ruine 
doveditoare chiar dedesubtul Kievului. Mai mult, potrivit 
sondajelor din arhive de după 1905 CiA şi KGB erau la 
curent cu existența zmeilor şi posedau în unități militare 
secrete, câteva buzdugane, insistent studiate. Scopul era 
crearea unui soldat, care să scoată flăcări pe nări. Şi în fi-
nal, la un congres tematic, desfăşurat în Zimnicea, Româ-
nia (1983) acest fenomen a fost definitiv acceptat. Detalii 
în cartea „Enciclopedia zmeilor” de Mircea Cărtărescu.

La rândul său, Tatiana Paladi, directorul Centrului 
Cosmologic Polus Geticus susținea într-un interviu că 
Moldova e Țara Zmeilor: „Numele Dacia își are originea 
de la Dragonul Dakșa. Semnul heraldic al geto-dacilor – 
Dracones, antroponimul dragonic al regelui Decebal (Dece 
(zece)+bal (zeu, stăpân, domn, rege)), moneda traco-getă 
cu cavalerul danubian și Dragonul-Şarpe, steagul lui Şte-
fan cel Mare cu Dragonul la picioarele Sfântului Gheorghe, 
ștampilele medievale ale localităţilor din sudul Moldovei cu 
doi Dragoni-Delfini, colacii tradiţionali moldovenești îm-
pletiţi în forma Dragonului Ouroboros – simbolul manifes-
tării ciclice a lumii, stema de stat a Moldovei și emblema 
armatei, ce conţin un buzdugan în gheara acvilei – semn 
al demnităţii și puterii suverane etc., vorbesc că Dragonul 
are un rol imens în evoluţia Moldovei. Mai mult, e prezent 
și în geografia sacră a ţării noastre: Bălăurești (Nisporeni), 
Drăgănești (Sângerei), Şerpeni (Anenii Noi)… Înţelegem că 
Dragonii sunt ceva mult mai mult decât creaturi fabuloase, 
ce administrează flux de energii cosmice mai sublime decât 
cele pe care noi, oamenii de rând, suntem în stare să le per-
cepem.” https://shorturl.at/DPW89  

n Din drag de cuvinte și conexiunea lor cu mediul militar 
am ajuns să concep acest proiect. „Drag-ON în uniformă” 
adună la un loc istoria și actualitatea, povești și realități, 
fenomene și oameni.

Primul articol include apariția, evoluția și utilizarea 
simbolului în rândul luptătorilor.

dRaG-on în unIfoRmă

DEX-ul vine şi 
el cu o explicație 
militară la cuvântul Dragon: 
„soldat din cavaleria de linie care 
era astfel echipat, încât să poată 
lupta și pedestru”. Primele exemple 
de acest tip de unități datează din 
antichitate, în armata lui Alexandru 
cel Mare. 

Fără să se ajungă la un consens cu 
privire la originea numelui, această forță 
militară era considerata de neînvins în 
Europa în secolul al Xiii-lea. Cei mai buni, 
apreciați la nivel internațional, erau decorați 
cu Ordinul Dragonului. Printre ei a fost şi Vlad 
al ii-lea, tatăl viitorului domnitor Vlad Țepeş. 
De aici primeşte şi porecla de „Vlad Dracul”. 

După un veac de rezistență cavaleria bate în retragere 
ca utilizare. Treptat, inclusiv în zilele de astăzi, Dragonul e 
un simbol motivațional pentru luptători de diferite genuri 
de arme. În literatura de specialitate găsim tehnică, echipa-
mente, accesorii şi activități militare, în care Dragonul tro-
nează denumirea. Ați auzit probabil de Rapid Dragon – sis-
temul, ce ajută aruncarea cu rază lungă a muniției paletizate  
(https://shorturl.at/cJNV7), despre Dragon Runner - robot 
militar construit pentru luptă urbană (https://en.wikipedia.
org/wiki/Dragon_Runner), despre Royal Dragon Guards - 
un regiment de cavalerie blindată britanică (https://shorturl.
at/hMPT7) sau despre „dinți de dragon”- fortificații mici 
din beton armat construite pentru prima dată în timpul 
celui de-al ii-lea Război Mondial pentru a încetini tancuri-
le şi readuse în actualitate de Rusia în războiul din ucraina  
(https://shorturl.at/bhEGT) ?..



25Nr. 2, 2024

În particular pentru Moldova contempo-
rană vă amintiți de exercițiul Dragon Pione-
er? S-a desfăşurat doar de 2 ori (2016-2017), 
prima dată chiar sonor, susține conducătorul 
exercițiului, colonel (r) Sergiu Chilivnic:
- A fost un schimb de experiență extraordi-
nar dintre subunitățile de geniu ale RM și 
SUA începând de la planificarea pe hârtie și 
terminând cu deplasarea oaspeților de pe te-
ritoriul țării. A fost o provocare personală de 
a organiza un eveniment de o așa amploare. 
Imaginați-vă un întreg batalion cu tot cu teh-
nică să vină în Moldova… Am impresia că a 
fost cel mai mare exercițiu din istoria Armatei 
Naționale și am reușit pentru că toți au înțeles 
importanța evenimentului. S-au implicat la 

maximum și cu responsabilitate toate direcțiile J și alte struc-
turi din afara armatei, cum sunt poliția de frontieră, vama, 
poliția rutieră etc. Pentru mine e îmbucurător că nu au fost 
încălcări, traume, situații neplăcute.
- Concluzia e că noi suntem capabili să organizăm un astfel 
de eveniment…
- Sigur, dacă suntem uniți, planificăm bine pe hârtie și conlu-
crăm la nivel tactic și operativ cu toate părțile participante.
- Care este impactul pe termen lung al exercițiului? Ce lu-
cruri îmbunătățite ați remarcat, aplicate şi astăzi?
- Arma geniu diferă de altele. Suntem altfel de oameni, avem 
altă gândire și organizare, altfel punem misiunea spre executa-
re. Ceea ce văd acum în Batalionul Geniu și ce am implemen-
tat în Brigada din Bălți, e simplificarea tuturor activităților, 
misiunile sunt formulate simplu și clar. Colegii americani au 
demonstrat că multe adunări, multe indicații sunt inutile. La 
prima vedere am fost puțin sceptic, dar când am văzut cum 
se amenajează parcul de instrucție, cum se organizează statul 
major, comandantul este sigur ca mesajul lui a ajuns până 
la ultimul soldat, fiecare știe ce are de făcut - mi-am zis că e 
modelul perfect pentru eficiența unei instituții.

Lucrurile astea le observ în unitatea noastră - fără 
activități haotice, adunări în plus, mai multă independență 
comandanților de toate nivele. Fiecare conducător trebuie să 
gândească cum să îndeplinească misiunea,  nu e treaba co-
mandantului de unitate să le spună pașii. 

Un alt impact a fost imaginea americanilor în rândul 
populației. Era perioada când se polemiza mult pe acest su-
biect. Prin contribuția lor a fost reparat drumul spre Mănăs-
tirea Țiganca, drumul pentru tehnica militară spre Batalionul 
Geniu. A început renovarea sectorului distrugerii, iar ulterior, 
tot cu partenerii din SUA, am terminat proiectul. Adițional, 

am avut o demonstrație a tehnicii militare către ziua de 9 mai 
în PMAN, unde 36 de vehicule militare, dintre care 24 ale 
Armatei SUA au comemorat soldații căzuți în cel de-al II-lea 
Război Mondial.

După ce oamenii au văzut ce înseamnă un soldat ameri-
can, cum e organizată armata, ce face pentru populația locală, 
și-au schimbat percepția în una pozitivă. 

Dragon  Pioneer s-a desfăşurat doar două ediții, dar câte 
amintiri şi evoluții a amprentat, inclusiv în denumire. Vorba 
e că pionerii (genişti din engleză şi primii ca participanți) 
au fost militarii din Regimentul 2 Cavalerie, cărora li se mai 
spune şi Dragoni, iar arborele lor genealogic are rădăcini 
tocmai în începutul secolului al XiX-lea. Cu un aşa istoric, 
cum a afirmat scriitoarea Patricia Briggs: „…Ar fi fost greu 
pentru orice om să nu vrea să lupte lângă un dragon”.

Toate puse laolaltă ne conving cât de interconectat este 
mediul militar cu regele anului 2024, până şi la nivel de cu-
loarea verde, dominanta celor doi. Conexiuni, paralele vom 
continua să exemplificăm şi în alte numere ale revistei - de-
loc fioroase şi la fel de curioase.

liuba VIcol
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militarii au disputat  
primul trofeu al spartachiadei

n  Militarii Armatei Naţionale au participat la campionatul Armatei Naţionale 
la tenis de masă. Competiţia sportivă s-a desfăşurat în incinta complexului 
sportiv din cadrul Regimentului Stat Major ,,General de brigadă Nicolae 
Petrică’’. La evenimentul sportiv au participat 13 echipe de militari, care au 
concurat la proba individuală şi dublu.

Potrivit şefului Centrului sportiv al Armatei Naţiona-
le, colonel în rezervă, Vasile Olednic, campionatul dat 

este prima competiţie din programul competiţional pentru 
anul curent şi din cadrul spartachiadei Armatei Naţiona-
le pentru anul 2024. „La competiţie au concurat 13 echipe 
din cadrul unităţilor militare ale Armatei Naţionale. Două 
zile am avut parte de spectacol, emoţii și adrenalină ridica-
tă. În consecinţă, în clasamentul general pe echipe, pe locul 
I s-a clasat Centrul Militar Teritorial Cahul. Acest fapt fiind 
o surpriză pentru că este o unitate mică și nu întotdeauna 
sunt persoane pentru a completa echipa, ceea ce reprezintă un 
rezultat fenomenal. Pe locul 2 s-au clasat studenții Academiei 
Militare a Forțelor Armate „Alexandru cel Bun” și pe locul 3 
-  infanteriștii Brigăzii „Stefan cel Mare”.

La rândul lor, participanţii plini de adrenalină şi emoţii 
frumoase au afirmat că evenimentul a deschis anul sportiv 
pentru toţi militarii Armatei Naţionale.

În context, colonel Vitalie Caraman, component al echi-
pei învingătoare, a comunicat că traseul pentru primul loc 
nu a fost deloc uşor, deoarece echipele adversare au avut un 
nivel de pregătire corespunzător tuturor cerinţelor campi-
onatului la tenis de masă. „Nu a fost ușor deloc. Anul trecut 
ne-am clasat pe locul 4 și am avut rezerve ca să ne antrenăm, 
iar la competiţiile actuale, alături de ceilalţi militari, am de-
monstrat că putem să ne impunem. Ne bucurăm foarte mult 
de faptul că am câștigat pentru prima dată în istoria Cen-
trului Militar Teritorial Cahul acest campionat și vom putea 
duce cu mândrie cupa câștigătoare în unitatea militară”.

Studentul academiei militare, Andrei Goncear, a spus 
că tenisul de masă este un sport în care agilitatea şi con-
centraţia joacă un rol important. „Am avut emoţii superbe, 
deoarece evenimentele sportive în general sunt foarte benefice 
pentru moralul militarilor, cât și pentru menţinerea condiţiei 
fizice la un nivel înalt. În timpul jocului am încercat diferite 
stiluri pentru a învinge oponenţii. Ne-am clasat pe locul II și 
consider că este un rezultat bun, dar tot timpul este loc de mai 
bine. Pentru următoarea competiţie ne vom pregăti împreună 
cu echipa mai intensiv, pentru a ajunge pe primul loc”.

Conform locotenentului major Radu Paraschiv, titular 
al echipei Brigăzii  „Ştefan Cel Mare”, în timpul campiona-
tului a avut parte de emoţii tari şi de susţinerea din partea 
colegilor. „La proba individuală m-am clasat pe locul I, dar 
deja pe echipe ne-am clasat pe locul III. În cadrul campiona-
tului am avut parte de meciuri complicate, în cadrul unităţii 
ne-am antrenat și am ajuns în finală cu rezultatele bineme-
ritate. Totodată, consider că asemenea evenimente sportive 
dezvoltă abilităţile motrice a militarilor ”. 

Este de menţionat faptul că asemenea competiţii spor-
tive sunt organizate cu scopul de a promova modul sănătos 
de viaţă, spiritul de echipă în rândurile militarilor şi de a 
spori  nivelul concurenţei.

locotenent andrei GHERVaS

spoRt
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